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• LA MĂRĂCINENI -
PITEȘTI

Din clntecul brigă- 
zii de elevi de la 
Școala generală din 
Mărăcineni - Pitești, 
care a prezentat un 
scurt program artis
tic la întîlnirea cu 
Gherghina Pîrvu. 
candidata circum
scripției 15 cu alegă
torii, am aflat că în 
sat a fost introdusă 
lumina electrică în 
majoritatea caselor, 
au fost construite 7 
poduri din beton, s-a 
construit prin muncă 
patriotică o conductă 
de alimentare cu 
apă, eConomisindu-se 
astfel peste 200 000 
lei.

Pentru buna între
ținere a gospodării
lor, proprietate per
sonală, a străzilor $1 
instituțiilor respecti
ve, comuna a ocupat 
în ultimii ani locurile 
I și II pe oraș pen
tru înfrumusețare, 
iar anul trecut locul 
III pe regiune.

„S-au realizat mul
te lucruri, a spus in 
cuvîntul său alegă- 
toarea Dumitra Tă- 
nase, dar mai sînt 
încă multe de făcut, 
cu ajutorul nostru și 
cu sprijinul tovară
șei deputate pe care 
noi am propus-o și 
în acest an, pentru 
că o cunoaștem și îi

apreciem activita
tea".

„Acțiunea de în
frumusețare să fie 
dirijată și către car
tierele mărginașe ; 
nu înseamnă că dacă 
sintem fruntași să 
neglijăm străzile la
terale, a propus Pe
tre Adam".

„Am și eu o propu
nere — a spus Nico- 
lae Petreanu. Deși 
sintem în imediata 
apropiere a orașului, 
activitatea culturală 
nu e satisfăcătoare, 
aceasta și din cauza 
spațiului restrîns pe 
care ni-1 oferă sala 
destinată căminului. 
Să dăm viață proiec
tului de a înălța în 
comună un cămin 
cultural, pentru ca 
tineretul nostru să-și 
găsească aici mijloa
ce corespunzătoare 
de petrecere plăcută 
a timpului liber".

Discuțiile au con
tinuat subliniind co
ordonatele activității 
viitoare a cetățenilor 
din circumscripția 15, 
dornici și hotărîți să 
ridice satul lor me
reu mai sus pe trep
tele frumuseții și bo
găției,
VASILE RĂVESCU 

corespondentul 
„Scînteii tineretului” 

pentru regiunea 
Argeș

Utecista Ana 
Crișan, candi
dată a F.D.P. în 
circumscripția 
nr. 15 din co
muna Botiz, 
raionul Satu 

Mare

...Șl LA
Oamenii vorbeau 

pe rînd cu chibzuia
lă și măsură, cîntă- 
reau cu grijă fie
care vorbă, fie
care faptă. Vor
beau potolit și fă
ră gesturi, sobru 
șl înțelepți des
pre problemele lor, 
ale comunei în care 
muncesc și trăiesc. 
Tovarășul Vasile T. 
Nan, președintele 
cooperativei de con
sum din localitate se 
afla în mijlocul ale
gătorilor săi, al celor 
care l-au propus pen
tru a 5-a oară candi
dat din partea F.D.P. 
în circumscripția e- 
lectorală comunală 
nr. 18 — Bran.

„Am realizat cu a- 
jutorul statului un 
pas însemnat spre 
continua moderniza
re a comunei noas
tre — spunea tovară
șul Nan. Toate sate
le aparținătoare co
munei au fost electric

BRAN
ficate, aparatele de 
de rajlio și televizoa
rele au pătruns în 
caselS mai tuturor 
țăranilor ca niște lu
cruri firești. Prin 
contribuția dv au 
fost înălțate, în ulti
mii doi ani, un nou 
cămin cultural și o 
nouă școală cu 8 săli 
de clasă. Au fost în
treprinse apoi lucrări 
mai mici dar la fel 
de importante pen
tru comună. S-au a- 
menajat 14 000 m.p. 
de zojie verzi, a fost 
asfaltat un loc de 
parcare auto în fața 
muzeplui, s-au lărgit 
și pavat importante 
porțiuni de drumuri.

LĂL ROMULUS 
corespondentul 

„Scînteii tineretului” 
pentru regiunea 

Brașov

(Continuare în 
pag, a ll-a)
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JUSTIFICĂRILE DE NISIP

NOI
Oră de desen la clasa anului II D,
Grupul școlar projesional și tehnic 

din Suceava

CONSTRUCȚII

ÎN S.M.T.
ORADEA (de la corespondentul nostru)
Anul acesta, în mai multe S.M.T. din regi

unea Crișana, vor fi executate diverse lu
crări de sistematizare și modernizare. La 
S.M.T. Tileagd, raionul Aleșd, au început lu
crările în vederea construirii atelierului cen
tral cu dependințe, drumuri, încălzire cen
trală etc. La sfîrșitul acestei importante lu
crări, reparațiile din această unitate se vor 
putea face în flux tehnologic.

Importante lucrări de construcții-montaj se 
află în stadiu de finisaj la S.M.T. Nușfalău, 
Valea lui Mihai, la Sebeș și Ghiorac. Sînt pe 
terminate, de asemenea, blocurile de locuit 
la S.M.T. Săcuieni.

Valoarea totală a lucrărilor de construcții- 
montaj ce se vor executa în acest an la 
S.M.T. din regiune se ridică Ia peste 2 500 000

k
RAIDUL 

lOSTRir
în viața de noapte a marilor 

orașe barul constituie un punct 
de atracție care nu mai trebuie 
explicat. Un eveniment fericit 
în familie, o aniversare sau 
pur și simplu o bucurie oare
care pe care vrem s-o sărbăto
rim altfel decît de obicei, și 
iată-ne îndreptîndu-ne spre 
firmele de neon colorat ce se 
aprind în orele tîrzii ale nop
ților. Să pătrundem, așadar, 
dincolo de ușile din cristal cu
rat, vegheate de portari înveș- 
mîntați în uniforme ce amin
tesc de mareșalii de la curțile 
imperiale ale burbonilor.

NU SCUZA CALITATEA
NECORESPUNZATOARE
A PRODUSELOR
REFRACTARE

Șalandă
maritimă

autopropulsată
Constructorii navali 

din Turnu-Seoerin au 
realizat o nouă varian
tă de șalandă mariti
mă autopropulsată, 
destinată exportului. 
Nava este acționată 
de două motoare Die
sel a 300 CP fiecare 
și are o magazie com
plet deschisă, cu o ca
pacitate de 500 m.c.

Șalanda este desti
nată transportului pă- 
mîntului dragat pro
venit de la săparea

canalelor maritime 
sau de la lucrări pot- 
tuare. Ea poate navi
ga pe mare cu o vi
teză de 8 noduri, a- 
vînd posibilitatea să 
parcurgă și regiuni cu 
ghețuri sparte. Prin 
caracteristicile tehni
ce, această navă se si
tuează la nivelul pro
duselor 
alte țări.

similare din

(Agerpres)

ORA BARULUI SĂ FIE

%

Intrată în funcțiune de a- 
proape doi ani. Fabrica de 
produse refractare, din Alba- 
Iulia dispune de utilaje și 
agregate dintre cele mai mo
derne. Colectivul care o de
servește este și el tînăr (me
dia de vîrstă 28 de ani), har- 
nțp și entuziast. Existau deci 
de la început condiții ca în 
scurt timp să fie depășite greu
tățile inerente oricărui început, 
ca fabrica să dea produse la 
nivelul tehnicității utilajelor 
de care dispune?

Lucrurile nu s»au petrecut 
însă așa, ANUL TRECUT, FA
BRICA A LUCRAT CU 
PIERDERI DE PESTE 11 MI
LIOANE LEI, DATORATE 
ÎNDEOSEBI CALITĂȚII NE
CORESPUNZĂTOARE A
PRODUSELOR. AU FOST 
REBUTATE MAI BINE DE 
4.000 TONE DE CĂRĂMIDĂ 
REFRACTARĂ ȘI ȘAMOTĂ, 
IN VALOARE DE PESTE 3 
MILIOANE DE LEI, FĂRĂ A 
MAI VORBI DE NUMĂRUL 
MARE DE REFUZURI ȘI 
DECLASĂRI A CĂROR VA
LOARE ESTE DE ORDINUL 
SUTELOR DE MII. PROCEN
TUL DE REBUT A AJUNS, 
BUNĂOARĂ 
BRUARIE, 
CUT, 
cifră 
cum 
bine „atenția" pe care condu
cerea fabricii a acordat-o îm
bunătățirii calității produse
lor. Motivele rebutului, re
fuzurilor și declasărilor sînt 
multiple: fisuri și crăpături, 
muchii și colțuri rupte, de
formări, abateri de la dimen
siuni, refractaritate și poro- 
zitate necorespunzătoare etc

Să încercăm a trecere în 
revistă a celor care „au pus 
umărul" la deschiderea orifi
ciilor de scurgere a fondurilor 
alocate și care au făcut ca și 
în prezent situația să nu pre
zinte simptome certe de ame
liorare.

Curios este faptul că tova
rășii din conducerea fabricii 
consideră această situație ca 
fiind normală, mulțumiți chiar 
Că lucrurile nu stau și mai 
rău. Efectul acestei poziții :

FABRICA^

PRpDUSE '

REFRACTARE I
alba iuliaZI

anual se irosesc mii de tone 
de materie primă (parte adusă 
din import), se consumă fără 
finalitate o mare cantitate de 
muncă.

Bineînțeles, nu lipsesc jus-

AL. BĂLGRĂDEAN 
corespondentul

„Scînteii tineretului" 
pentru regiunea Hunedoara

(Continuare in pag. a III-a)
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ORA BUNULUI GUST!
Cronica 

la „Continental"
Strălucitor și elegant, barul 

„Continental" le impune vizi
tatorilor o ținută pe măsură. 
Serviciul este ireproșabil, or
chestra bună, clienții se simt 
bine. O ultimă bătaie de gong 
și începe programul artistic, 
fix la miezul nopții. Varietăți 
sau music-hall, oricum ar fi 
numit, spectacolul de bar are o 
tradiție respectabilă și a dat 
uneori glorii care au urcat pe 
cele mai mari scene ale lumii.

Dar, la „Continental" ora 
music-hallului este, deseori, și 
ora surprizelor neplăcute. A- 
mestecul servit spectatorilor 
timp de o oră drept program 
artistic este, deocamdată, de
parte de a furniza glorii. Este 
un spectacol tern, purtînd pe
cetea improvizație^ (aduce a- 
minte de termenul, mai puțin 
estetic, „șușanea"). Și e păcat 
de Mihai Ciucă, realmente un 
actor de mîna întîi al genului, 
ca și de tînărul care execută 
un excelent număr yoga sau de 
Trio Caban, talente a căror 
personalitate e diluată de as-

pectul general al spectacolului. 
Preludiul, alcătuit dintr-o me
lodie anonimă cu un text la 
fel de banal cum sînt cele de 
la programele de reclamă mu
zicală este de fapt un text pu
blicitar. (La Continental pe
treci de minune — etc. etc). 
Numerele dansante („Amore", 
„Pasiune" ș.a.) au o coregrafie 
simplistă. Și avem în București 
atîția coregrafi de talent I 
Nu-ți poți da seama dacă dan
satorii au sau nu talent pen
tru că programul lor poate fi 
improvizat de toți tinerii dotați

cu puțină fantezie și simț mu
zical. Prea mult loc în econo
mia spectacolului îl ocupă 
dansul așa-zis „indian" (de 
n-ar veni vreodată la bar și 
vreun indian autentic) și me
lodiile indiene, reminiscență 
din vremea de zgomotoasă 
glorie a „Vagabondului" lui 
Raj Kapoor. Cu toate eforturile

ATANASIE TOMA 
VIOREL BABA 
TUDOREL OANCEA

(Continuare in pag. a Il-a)

Uneori, din ce în ce mai 
rar, condeiul unei rubrici, 
pasagere sau nu, de cro
nică teatrală adormit de 
alergătuia de peste zi 
in fotoliul cu invitație din 
sala de teatru se trezește 
intempestiv interpelînd 
conducerea teatrului în 
numele „publicului care 
cere" în numele „publicu
lui care vrea". Nimic de 
zis dacă publicul cere. 
Căci teatrul e, in rațiunea 
sa primară, pentru public 
și mult mai tîrziu relația 
se alcătuiește și altfel. Dar 
ceea ce uită condeierul 
care numai de insomnie 
nu se poate plinge e că 
o consultare largă, un fel 
de sufragiu al preferințe
lor de repertoriu, cu pu
blicul, practic este impo
sibil de făcut și dacă s-ar 
face (căci este imperioasă 
nevoie de un institut de 
sondare a opiniei publice) 
la ce rezultate am ajunge? 
Sugestiile nu trebuie cău
tate prea departe. Opozi
ția justificată Ia un film 
ca Minunata Angelica a 
primit replica comercială : 
se face planul. Deci o 
largă afluență de public. 
Sfîntul uzurpat la televi
ziune de Baronul a înce
put să fie invocat de mal
dăre de scrisori sosite la 
televiziune. Si în sfîrșit o 
aproape reală sondare de 
preferință se face (minus 
dorința expresă de a-și 
auzi numele difuzate 
în eter), la „O melodie pe 
adresa dumneavoastră" 
cînd. ascultată cu consec
vență, „Prieten drag" ris
că să intoxice sentimen
tele maritale robuste ale 
tinerilor. Ba. mai mult 
mutînd zona selecției prin 
sufragiu majoritar într-o 
altă instituție, avind ace
lași rost de instrucție, vom 
vedea ce rezultă. Voi a- 
niinti aici anecdota ima
ginată în urmă cu două 
decenii de G. Călinescu 
într-unul din săptămina- 
lele sale de cultură. Dacă 
toti, sau majoritatea tine
rilor. spunea ei. admiși la 
facultatea de matematică,

V. ARACHELIAN
(Continuare tn 
pag. a Il-a) J
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PE ȘANTIERELE MUNCII PATRIOTICE

DIN RAIONUL LĂPUȘ

...Deocamdată, grupuri 
de tineri sapă gropile în 
care vor fi plantați puieții 
de plop, de brad sau fag. 
Numai că săpatul se face 
într-un mod curios. In 
preajma unei gropi stau 
cîte 50—60 de tineri. Ceva 
mai încolo — alte gropi 
și cam tot cîte 50 de tineri 
lingă ele. Stau în șir indian 
și fiecare scoate cîte o 
singura lopată de pămînt. 
Activiști ai comitetului ra
ional U.T.C. se plimbă 
printre ei și veghează ca 
nu cumva vreunul să 
scoată două lopeți de pă
mînt. Șirurile înaintează 
încet : omul și lopata, 
apoi din nou omul și lo
pata. Nu le ajunge însă 
rindul la toți. La a două- 
zecea lopată groapa este 
gata. Ceilalți 30 de tineri 
își cer drepturile.

— Vrem să plantăm și 
noi I Și cîțiva reușesc să 
înfigă hîrlețele în pămînt. 
Activiștii se reped la ei 
strigînd :

— Opriți-vă ! nu mai e 
nevoie, ne-am îndeplinit 
angajamentul.

— Ceilalți o să veniți 
la anul I Opriți-vă...ă...ă I

Scena pare, fără îndoia
lă, de domeniul fantasti
cului. Cu toate acestea, 
ea devine perfect posibilă 
dacă precizăm următoare
le amănunte : Comitetul 
raional Lăpuș al U.T.C. 
și-a propus, prin angaja
mentele sale solemne ale 
acestui an, să planteze cu 
tineretul din raion 100 de 
plopi (citez din minuta 
încheiată cu Ocolul sil
vic : „plop negru hibrid: 
100 buc"). Dacă impărțiți 
acești 100 de plopi Ia cei 
6 200 de tineri din raionul 
Lăpuș vă veți convinge că 
scena de mai sus 
întîmpla orieînd.

Stau de vorbă 
rășul NICOLAE 
prim secretar al 
tului raional Lăpuș al 
U.T.C. In birou e cald, în 
cană apă proaspătă, la 
radio „o melodie pe adre
sa dv." îmi întinde, cu 
un gest de mîndrie reți
nută, lista cu angajamen
tele lor privind munca pa
triotică pe anul în curs. 
„Ne-am propus obiective 
mobilizatoare, spune din- 
sul, obiective realiste". 
Tonul e atît de convingă- 
gător, interlocutorul pare 
atît de convins, îneît nici 
nu-ți vine să te mai uiți pe 
hîrtie. Pare deplasat să mai 
întrebi în birou (cald, cu 
apă proaspătă in cană) 
dacă angajamentele sînt 
totuși realizabile... Nu 
cumva entuziasmul comi
tetului raional U.T.C. a 
întrecut posibilitățile rea
le ? Dar cei 100 de plopi 
stau negri pe foaia albă 
de hîrtie alături de cele
lalte angajamente : „plan
tat plop negru hibrid : 100 
buc."

Din cei nu mai mult de

se poate

cu tova- 
TUSAN, 
Comite- 

iș al 
ild, în

8 000 de plopi pe care îi 
are în plan ocolul silvic, 
comitetul raional U.T.C. 
„și-a ales" probabil ce-a 
fost mai bun, altfel nu 
poate fi explicat acest 
„angajament mobilizator". 
Pentru că tot cam 100 de 
plopi au plantat în anul 
trecut numai elevii liceu
lui din Tg. Lăpuș în jurul 
stadionului din localitate. 
Dar cum ? Din cele nouă 
clase ale liceului au ieșit 
la muncă numai cîte 15 
băieți, care au lucrat în 
două-trei după amieze cî-

La capitolul „împăduriri 
în fond forestier" citim : 
20 hectare și anume 10 
hectare la Cavnic, 5 hecta
re la Văleni. Restul... unde 
dă domnul. Dar la Cavnic, 
am aflat noi de la Ocolul 
silvic, urmează să fie îm
pădurită o suprafață de 
aproape 50 hectare. Din 
nou de ce tovarășul prim 
secretar „și-a ales"... „ce e 
mai bun". Vedeți și dum
neavoastră ce încredere are 
dînsul în posibilitățile ti
neretului din raion. Și cît 
de bine îl cunoaște I Anul

exemplu, în plan mai sînt 
trecute și 500 kg. semințe 
forestiere. „Dar 500 kg. ar 
putea stringe numai cei de 
la Băiuț" îmi spune se
cretarul comitetului co
munal U.T.C. Cernești. Și, 
drept dovadă, cei de la 
Cernești s-au angajat și ei, 
indiferent de planul raio
nului, să strîngă 200 kg 
semințe. Vedeți atunci, 
tovarășe prim secretar, a- 
proape jumătate din plan 
o să vi-1 facă o singură 
comună I

Dar lucrurile cele mai

6000 DE TINERI
Șl... O SUTA

DE PLOPI
teva ore. Așadar, în numai 
cîteva după amieze elevii 
liceului ar fi putut și anul 
acesta să realizeze angaja
mentul pe un an 
al comitetului 
U.T.C.

Despre capitolul acesta 
am stat de vorbă și cu doi 
tineri din comuna Cer
nești — Gheorghe Santa 
și loan Blaj — pe care 
i-am găsit tocmai la o acti
vitate în temă : stropitul 
pomilor dintr-o livadă. îm
preună cu ei am calculat 
că pentru săparea gropii, 
înfiptul puietului și aco
peritul său, trebuie cel 
mult o jumătate de oră. 
Ceea ce înseamnă că fie
care din ei ar putea în 8 
ore de muncă, să plan
teze cel puțin cîte 16 plopi. 
Și cei doi tineri m-au asi
gurat că în 3 zile de mun
că, dacă ar începe la 8, ca 
funcționarii, n-ar mai ră- 
mîne nimic din cei 100 de 
plopi. Noroc că băieții nu 
și-au luat în serios promi
siunea I Altfel nu știu ce 
le-ați mai fi dat de lucru 
celorlalți 6 198 de tineri, 
tovarășe prim secretar !

Obiectivele muncii pa
triotice ale Comitetului ra
ional Lăpuș al U.T.C. nu 
se reduc însă doar la atît. 
Mai sînt încă multe obi
ective și aproape toate la 
fel de „realiste" ca acesta.

întreg 
raional

trecut, numai 120 de tineri 
din comuna Berința au 
împădurit 25 hectare ; ei 
singuri, cu mîinile lor. 
„Nu erau prevăzute în 
plan" — ne spune tova- 

prim secretar. Pro- 
de aceea nu a avut 

încredere că s-ar putea 
face și anul acesta. Ca și 
cum tinerii ar sta să-l În
trebe mereu pe tovarășul 
prim secretar ce are în 
plan și ce nu. Așa de

importante și caracteris
tice raionului Lăpuș sînt 
plantările de pomi fructi
feri. De la un an la altul 
suprafețele de livezi din 
cooperativele agricole se 
extind. Despre aceste obi
ective, care ar fi trebuit 
să stea pe prim loc, în 
„planul" prezentat de tova
rășul Nicolae Tusan nu se 
suflă nici un cuvînt măcar. 
Anul acesta în raion vor 
fi plantate încă 110 hec-

tare cu pomi fructiferi : la 
Drăghia și Cernești cîte 
20 hectare, la Fînațe și 
Berința cîte 10 hectare 
ș.a.m.d. Tinerii din comu
nele respective și-au pro
pus, bineînțeles, să spriji
ne și ei lucrările pentru că 
livezile tinere aparțin în 
mod firesc... tineretului. 
Numai în planul comitetu
lui raional U.T.C. nu pu
teai vedea nimic. Și asta 
pentru simplul motiv că 
„un asemenea obiectiv nu 
era prevăzut în ghidul 
orientativ, trimis de regi
une". (Sînt exact 
tovarășului prim secretar). 
Intr-adevăr, nu era, dar 
tovarășul Tusan nu a mai 
văzut în josul paginii o 
notă : „comitetele U.T.C. 
vor putea stabili și alte 
obiective de muncă, in 
funcție de specificul loca
lității". Dînsul a șters din- 
tr-un condei cea mai im
portantă lucrare a raionu
lui, pentru că nu era pre
văzută în „ghidul" regiunii. 
Asta înseamnă că a șters-o 
și din preocupările tineri
lor cooperatori ? Greu de 
crezut I Mai tîrziu cînd 
și-a dat și el seama, tova
rășul Tusan a trecut într-un 
alt plan de măsuri și obiec
tivul acesta : „plantat
■pomi fructiferi: 4 000
buc ". (Calculele arată că 
la un hectar se pot pune 
în medie 180 puieți. Asta 
înseamnă că pe cele 110 
hectare se vor înălța la 
sfîrșitul anului aproape 
20 000 pomi fructiferi.) 
Chiar dacă la comitetul 
raional U.T.C. „planul" e 
de numai 4 000, ca 
de obicei tinerii vor pune 
umărul la treabă și o vor 
face pînă la urmă. De 
altfel, anul trecut, comi
tetul raional U.T.C. își 
propusese în plan numai 
5 000 de pomi fructiferi, 
dar de realizat s-au reali
zat peste 17 000.

Așa îi place, probabil 
tovarășului prim secretar : 
să se poată lăuda că și-a 
depășit angajamentele de 
2 ori, de 3 ori, de 7 ori...

Bine se mai lucrează Ia 
Comitetul raional Lăpuș 
al U.T.C. I
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GALAȚI (de la cores
pondentul nostru)

Excursiile, cunoașterea 
regiunii, a noilor obiective 
industriale și social-cultu- 
rale ale țării, constituie o 
veche pasiune a ' "
lor.

Că e vorba de 
testabilă pasiune 
vedesc cifrele, 
elevi, tineri muncitori, teh
nicieni, ingineri și profe- 

vizitat diferite 
muzee

brăileni-

o incon- 
ne-o do- 

1 700 de

sori au 
locuri istorice fi 
din regiune, au fost oaspe
ții Bucureștiului, Brașovu
lui, Sibiului sau ai unor 
localități turistice montane. 
Pasiunii de care aminteam 
i se alătură atenția cu 
care agenția O.N.T. Brăila 
colaborează cu Comisia de 
sport fi turism din cadrul 
Comitetulului orășenesc 
Brăila al U.T.C.

Epilog
temporar la o

DEVA (de la corespondentul nostru)
Zilele trecute cercul literar din Alba Iulia a 

primit numele „Lucian Blaga", datorită legătu
rilor strinse pe care le-a avut poetul din Lan- 
erăm cu acest oraș.

La festivitatea care a avut loc cu această oca
zie in sala de spectacole a casei de cultură, au 
participat Cornelia Blaga, sofia lui Lucian Bla
ga, Dumitru Mircea, redactor șef al revistei Tri
buna și criticii literari loan Oarcășu și Ion Ma
nilla care au vorbit despre contribuția Iui Lu
cian Blaga la îmbogățirea limbii române lite
rare, la dezvoltarea poeziei si teatrului nostru. 
A urmat un montai literar muzical inspirat din 
creafia poetului și apoi lecturi din lucrările 
unor membri ai cercului literar.

La festivitatea din Alba Iulia, au partioipat 
peste 500 de persoane.

SI PUBLICUL
SĂU

(Urmare din pag. J)

Imagine din orașul Timișoara

I itr
•J

ar pretinde profesorului 
lor să-și construiască pre
legerile numai pe anecdo
te mai mult sau mai puțin 
picante, dar totuși anecdo
te despre matematicieni 
eelebrl Ia ce rezultate am 
ajunge ? Studentul trebu
ie Invătat, adăuga G. Că- 
linescu, să-și găsească a- 
devărăta desfătare in lu
mea abstracțiunilor, a 
științei, singura care jus
tifică rostul prezenței lor 
în sala de curs. Aceeași 
observație șl în lumea 
teatrului, in lumea in care 
dirijează Intr-adevăr unii 
dintre cei mai de seamă 
oameni de teatru de la 
noi : Llviu Ciulei, Radu 
Beligan, Horia Lovinescu, 
Radu Peneiulescu și alții. 
A conduce nu înseamnă 
deloc doar a dispune 
prin nesocotirea altora, ci 
a educa gusturile pentru 
că la un moment dat pu
blicul cere ceea ce îi dai. 
Rostul teatrului ar ff deci 
ca, fără a nesocoti drepte
le observări ale publicu
lui. să obișnuiască publi
cul să ceară ce se cuvine. 
Aici nu poate fi vorba de 
niel un rabat unui crite
riu fetișizat uneori prin 
„publicul cere".

(Urmare din pag. I)

lui Ciucă de 
gestică textul 
colul rămîne de la un capăt la 
altul cenușiu, îneît rarele a- 
plauze ce-1 însoțesc par mai 
degrabă pornite din compasi
une decît din admirație.

Ora la care adoarme 
bunul simț

Primele constatări la alt bar 
de noapte din Capitală, „Me
lody", sînt similare cu cele de 
la „Continental". Decorația in
terioară cochetă, serviciul la 
mese — fără cusur. Dar iată 
că incep „minunile". Spectaco
lul de aici, „Mistere la Me- 
lody-bar", poartă și el pecetea 
improvizației. Dar asta nu e 
încă nimic. La un moment dat, 
bunul simț care deja începuse 
să moțăie, adoarme de-a bine- 
lea la ora „0“, odată cu des
fășurarea propriu-zisă a pro
gramului. Cupletele sînt împă
nate cu expresii aparținînd 
mahalalei de altădată și pe 
care autorii le cred, desigur, 
de succes. Pentru conformitate, 
ne-am notat cîteva mostre 
(conștienți că vom indispune 
pe undeva urechea și decența 
cititorului) dar trebuie s-o fa
cem ; „gagiule", „fire-ai a dre
sului huliganco", „mă doare

a Înviora prin 
placid, specta- ORA BARULUI SA

în... biroul populației", „dacă 
îți dau una îți vezi familia în 
doliu", „paradești", „mă, 
muie", „a luat-o Sfîntul Petre 
la... spovedit"... etc. etc. Trivia
litatea și verbiajul grosolan 
abundă, acestea fiind de fapt 
unicele resurse de umor ale 
spectacolului (uneori cuplul 
Nicu Constantin și Al. Lulescu, 
vinovat de cele de mai sus, se 
pretează și Ia o gestică inde
centă vis-ă-vis de partenere sau 
soliste. Apoi, ce ilustrează și pe 
cine cei doi lăutari cu țambal 
și „stradivarius", sau cele 
două „țațe" picarești. Niculina 
și Bubulina ? Să credem oare 
că atmosfera de bar poate face 
concesii, că aici se poate per
mite orice ? Nu cumva există 
concepția că la bar spectatori
lor li se poate „servi" orice 
sau, după cum se vede, ceea 
ce se refuză la „Tănase" sau 
la alte spectacole de revistă ? 
Și doar este vorba de aceiași 
oameni, fie pe scenă, fie de cei 
care iau loc 
de spectacol

Altcumva 
răni norocos 
lui cu caracter antic : am in
tuit atmosfera „istorică" doar

în fotoliile sălilor 
bucureștene.
spus, îl conside- 
pe solistul dansu-

anchetă intermitentă

ln laboratorul serviciului cercetări de pe lingă Combinatul 
chimic — Borzești

DIALOG CU CEI MAI HARNICI
GOSPODARI CANDIDAȚI

Al F. D. P
(Urmare din pag. 1)

Numai anul trecut 
au fost efectuate de 
către tineri și vîrst- 
nici, de toti locuitorii 
rii comunei, lucrări 
asemănătoare în va
loare de peste 705 000 
lei. Acum, să vedem 
ce mai avem de fă
cut in continuare 
pentru ca satele co
munei noastre, să de
vină tot mai frumoa
se, mai bine gospo
dărite..“

La această întîlni- 
re mulți țărani sosi
seră direct de la lu
cru. Unii fuseseră la 
transportatul mate
rialelor pentru podul 
de beton care se con
struiește, la propu
nerea cetățenilor, 
peste Valea Porții iar 
altul peste Valea Si
mon. Alții transpor
taseră materialele

necesare construirii 
în acest an a cămi
nului Cultural în sa
tul Predeluț. Cîțiva 
veniseră direct de pe 
șantierul de moder
nizare a grădinii spi
talului. Așa că, în lo
cul vorbelor, faptele 
concrete ale harnici
lor gospodari grăiau 
mal bine decît toate.

Numeroși cetățeni, 
printre care Ion Du- 
țescu, Nicolae Buta, 
Nicolae Tudor și alții 
au făcut în același 
timp, propuneri pen
tru noi realizări. Ei 
vorbeau despre nece
sitatea asfaltării tro
tuarelor în comuna 
Bran, despre amena
jarea unor noi spații 
verzi și parcuri, des
pre construirea unor 
noi terenuri de sport 
pentru tineret, 
propus apoi candi
datului să se preo
cupe, cu sprijinul 
forurilor competente,

FIE SI
BUNULUI GUST!

pentru că era desculț și 
purta perciuni...

Decența nu >e laaâ 
la garderobă

O seară la barul de noapte 
din Galați. Majoritatea con
sumatorilor — tineri și tinere. 
Orchestra e formată din tineri, 
la fel personalul de serviciu.

Orele 23. Se dansează liniș
tit, civilizat. Totul pare a fi în 
nota bunului simț, al decenței. 
Dacă ar fi să tragem o conclu
zie la această oră, impresia ar 
fi bună.

Dar să mai zăbovim...
Melodiile devin îndrăcite. 

Prin ceața de fum, vacarmul 
și indecența își fac loc fără ti
miditate. Pianul se transformă 
miraculos într-o masă pe care 
poposesc pahare și sticle cu 
vin. Pline și golite rapid, pa
harele acestea dau și orches- 
tranților „buna dispoziție". Pe 
saxofonistul Petre Boacă al-

coolul nu-1 face însă 
neros căci începe să 
bani de la consumatorii 
doresc „cîntece la comandă".

In vacarmul ce urmează, ti
nerii pe care i-am admirat 
dansînd decent cu o oră și ceva 
mai devreme, încep un soi de 
dans în care vreo cinci-șase 
băieți fac o horă, fără a se 
ține de mîini, în timp ce o 
fată e apucată de tremurat. Și 
astfel, ca prin farmec, decența 
își ia rămas bun după ora 24 
de la mulți din clienții baru
lui. La ora asta unii tineri gîn- 
desc că 
într-un

La o 
Grigore 
său și o tînără „necunoscută' 
discută aprins. Părăsiți de ea 
mai tîrziu, sînt pe punctul de 
a provoca un scandal.

Alături, un alt tînăr, Grigo- 
raș Pamfil, (prietenii îi spun 
Papi) de la „Romtrans". îi ține 
companie un tînăr blond, o-

mai ge- 
încaseze 

care

și o domni-

S-a

de înființarea în sa
tul Predeluț .a unui 
subcentru de colecta
re a laptelui pentru 
ca țăranii să-și poată 
desface mai lesnicios 
produsele. Alte pro
puneri au avut în ve
dere mai buna orga
nizare a pășunatului 
pe timpul verii pen
tru vitele și oile ță
ranilor.

întîlnirea s-a ter
minat tîrziu, cetățe
nii îndreptîndu-se 
spre casele lor cu 
convingerea că și-au 
propus un 
vrednic de toată în
crederea, 
plecat însă cu o ho- 
tărîre și anume a- 
ceea de a sprijini din 
toată inima candi
datul la alegerile de 
la 5 martie și de a 
participa în conti
nuare la moderniza
rea și înfrumuseța
rea comunei lor.

candidat
Au mai

ORA

pot să-și permită orice 
bar de noapte.
masă, tînărul Călin 
împreună cu cumnatul

bișnuit al localului 
șoară care nu e soția.

fi doua zi, pe Grigore Călin 
îl întîlnim la magazinul auto- 
moto, unitatea nr. 117 de pe 
strada Republicii. Duhnește 
încă a băutură. Ochii îi sînt 
roșii și pare răgușit.

Am vrut să o aduc pe ca
lea cea bună, ne spune el, (se 
referea la fata care l-a părăsit 
la bar). A fost ultima oară 
cînd am mai încercat lucrul 
acesta.

La „Romtras" tovarășa Ro- 
dica Țigănuș, locțiitorul secre
tarului comitetului U.T.C., ne 
spune despre Grigore Pamfil 
(Papi) :

— Cu soția a avut ceva ne
înțelegeri Acum se împacă 
bine după cîte știu... (!)

*
Din păcate rămas pînă acum 

în afara obiectivului criticii 
de specialitate, genul cel mai 
ușor din toate genurile ușoare 
posibile — programele de bar,

Dacă afluența de nume noi, 
acumularea de experiențe se
rioase este o condiție vitală a 
evoluției literare, cu atît mal 
îngrijorătoare se dovedește 
lipsa de progenitură în unele 
sectoare. Observasem în ca
drul anchetei despre dramatur
gia originală, precaritatea de
buturilor. Răspunsurile pro
vocate de anchetă, primite de 
la personalități ale vieții noa
stre dramatice și teatrale, con
firmau observația și „încura
jau îngrijorarea". E cazul să 
intrăm în panică I spuneau în
tr-un mod sau altul răspunsu
rile. Dar într-o panică dinami
că, eficace. Absența tinerilor 
este un semnal de alarmă pen
tru că anunță o perioadă nu 
numai de conservare și uzare 
a acelorași nume de mult re
cunoscute dar și de inerție a 
gîndirii dramatice, de stagnare 
a ofensivei creatoare. Și totuși 
opinia unanimă a fost că nu 
resursele artistice ar lipsi, ci 
stimularea lor.

Un regim protectionist pen
tru debutanții care promit be
neficii artistice — a fost ceea 
ce au reclamat fără excepție 
toate răspunsurile primite. La 
realizarea lui 
concure teatrele, 
terare, editurile, 
eforturilor și a 
ar putea provoca 
turgie o afluență 
de căutări. Și numărul este o 
condiție a „demarajului" ar
tistic. Marele dramaturg pe 
care așteaptă să-l aclame toa
te teatrele și toate revistele 
nu se poate naște prin „con
cepție imaculată".

Ca și în proză sau poezie 
trebuie detectate și protejate 
pasiunile promițătoare. A re
pudia acum încercările dra
matice pe criterii estetice ma
ximale este numai comod nu 
și oportun. Adevărata respon
sabilitate este aceea care în
drăznește să salute în imper
fecțiunea prezentă o virtuală 
forță estetică, să facă deci „con
cesii" salutare. E o chestiune 
de dialectică dar mai ales de 
curaj. Și apoi există o critică ! 
Ca întotdeauna — genus irrita- 
bile — criticii vor echilibra 
prin exigență — tot salutară — 
„larghețea" recomandărilor. Or, 
dacă încercările dramaturgice 
nu izbutesc să devină publice, 
critica nu funcționează, nu are 
pe ce. E căzui să ne compli
căm existența.

„Experiența de director de 
teatru m-a făcut să constat că 
tineri „nebuni întru dramatur
gie" există. E adevărat că ei 
practică o altfel de literatură 
dramatică decît cea cu care 
sîntem obișnuiți... Dar a-i con- 

• damna aprioric pe acești tineri 
începători devorați de pasiunea 
teatrului, la tăcere, mi se pare 
inadmisibil. M-am săturat să 
strig în gol că avem nevoie în 
acest sens de o inițiativă ad
ministrativă organizată. Cînd 
se va înțelege că teatrele noa
stre, așa cum sînt structurate, 
n-au posibilitatea să între
prindă pe o cale largă, sistema
tic șl științific, „experimente"?

trebuie să 
revistele li- 

Convergența 
grijii lucide 

și în drama- 
de energii,

î“

— se impune atenției noastre. 
Cele două baruri bucureștene, 
barurile din Galați, Brașov, 
Cluj, Constanța, găzduiesc, 
noapte de noapte, programe 
mai mult sau maj .puțin, antis-/w 
tice. Cine apare ațojo jșl.niai 
ales cum evoluează protago
niștii, ce spun ei. nu ni se pare 
deloc o problemă minoră; vre
mea litoralului bate la ușă și 
cu el cele șapte baruri de 
noapte înșirate de la Eforie 
pînă la Mamaia. Vom apela 
din nou la improvizație sau la 
serviciile celor care cred că-și 
asigură popularitatea și pro
voacă hazul prin gesturi , și 
apropouri triviale ?

Problema programelor de 
bar nu poate fi rezolvată nu
mai prin forțele serviciului 'de 
rigoare din cadrul întreprinde
rii de hoteluri și restaurante 
care în ultimă instanță este 
nevoit să apeleze și să anga
jeze personalul disponibil. Or, 
acest personal „disponibil" 
este de obicei cel care nu-și gă
sește locul în programele tea
trelor. Fiecare din orașele în 
care funcționează baruri de 
noapte au teatre de estradă 
care adeseori furnizează nu-

mere pentru programele de la 
miezul nopții. Cum tolerează 
însă conducerea acestor teatre 
faptul că salariații lor se com
promit personal și coboară 
ideea de artă în cadrul unor 
improvizații penibile ? Poate 
că ar fi cazul ca barurile de 
noapte să aibă propriul per
sonal, salariat (și nu angajat 
pe bâză' de contract), iar postu- 
rile respective șă fie scoșse la 

...WMjetjfSC'De’ asemenea, direcția 
artistică ăw'Specta'cdlelor să fie 
încredințată unor ' persoane 
autorizate, iar textele cuplete
lor și jocul de scenă să nu de
genereze de la o seară la alta 
conform unui gust dubios sau 
Inhibat de coniac (după cum, 
s-ar putea organiza concursuri 
Și petltru librete sau scenarii 
destinate programelor pentru 
baruri. în general și pentru 
barurile de pe' litoral' în spe
cial). Credem Că prea' mult 
loc. ocupă în programele baru- 

’Hlor 'cupletul, monologul,' 'în- 
■'tt-un' cuvînt' vorba. Specificul 
speclacolului de bar cere o 
concepție ' viztiălă și auditivă 
în care muzica, dansul" panto- 
mima, numerele de music-hall 
să fie preponderente. Un aju
tor imediat pentru înviorarea 
programelor de bar îl pot da 
teatrele de estradă, circul de 
stat și eventual școlile popu
lare de artă care pregătesc 
dansatori, cîntăreți, gimnaști.

I
I
I

Cînd se va înțelege că aceste 
experiențe și crearea unui la
borator al dramaturgiei origi
nale, în special tinere, nu re
prezintă o hachiță „intelectua- 
listă" ci o condiție de dezvol
tare a scrisului nostru drama
tic".

Opinia lui Horia Lovinescu, 
optimismul și nemulțumirea, 
le-am întîlnit exprimate în 
termeni apropiați, la Radu 
Peneiulescu.

Modul de funcționare al tea
trelor noastre la ora actuală 
nu îngăduie prea multă teme
ritate în stabilirea repertoriu
lui. Piesele alese în condițiile 
actuale trebuie să asigure ren
tabilitatea teatrului... De aceea 
intenția de a propune texte 
dramatice noi, autori necu- 
noscuți, formule mai dificile, 
se ciocnește de severitatea im
perativului financiar. E expli
cabil că numărul dramaturgilor 
debutanți este foarte redus" 
Preocuparea pentru o circula
ție de nume noi — care, din 
păcate, s-ar părea că nu e ge
nerală la conducătorii de tea
tre — e contrariată deci de 
structuri administrative inerte.

„Un teatru, pentru a putea 
fi un adevărat laborator al 
dramaturgiei originale, spune 
Radu Peneiulescu, trebuie să 
dispună de formele mici ale 
spectacolului. O sală mică, 
fără pretenții, recuzita mini
mă, improvizată, 20—30 de 
scaune pentru pasionații nou
lui — iată un laborator tea
tral". O scenă la care să se 
poată ajunge fără avizurile ți 
parafele unei Ierarhii funcțio
nărești e și nostalgia lui Vir
gil Stoenescu. „Un mic teatru! 
Fără contabili, fără 
literari, fără șefi de 
ție, fără organizatori 
tacole, fără directori 
trativi, fără directori 
și chiar fără directori 
O sală ! Cu scaune, cu 
reflectoare..."

„Transportul" piesei 
autor la public, spune Al. Ml- 
rodan e prea complicat, du
rează prea mult, ba uneori nici 
nu-și atinge destinația. Opinia 
sa este că „tehnologia" montă
rii unui spectacol este încă 
greu de simplificat; ea anga
jează deocamdată prea multă 
rutină pentru ca modificările 
să poată fi acceptate ușor. Dar 
există un paleativ pentru piesa 
nejucată : publicarea. Sistemul 
nostru editorial nu refuză pu
blicarea lucrărilor dramatice. 
Omisiunile nu sînt justificate. 
Se tipărește literatură origi
nală sistematic, în proporții 
serioase. Se mijlocesc debuturi 
frecvente. De ce lipsește dra
maturgia ?

Dacă o editură mai poate a- 
vea dificultăți financiare (deși 
lichidarea lor este în mare 
parte o problemă de abilitate 
profesională), ce rațiuni, de ce 
ordin, împiedică revistele lite
rare ca alături de proză și poe
zie, publicate continuu, să re
zerve un spațiu proporțional 
încercărilor dramatice? Anche
ta noastră a demonstrat unani
ma nemulțumire față de prohi
biția de dramaturgie practicată 

, de revistele literare. în afara 
I revistei „Teatru“-ale cărei po- 
l sibilități obiective sînt reduse 

— nici o altă revistă literară nu 
Ia dovedit solicitudine pentru 

piesa de teatru. Problema spa- 
( țiului sau a rentabilității sînt 

aici false probleme.
| Credem că o revistă literară 

trebuie și poate să fie crea- 
| toare de cultură. Rolul său nu 
I este simpla difuzare. Esența sa 

nu este de simpla viitoare ar- 
I hivă. O revistă literară nu e un 
| registru și un depozit în care 

să se aglomereze mecanic nu
mele și lucrările unei perioade. 
Revista e ea însăși un act de 
cultură, un proces cu o finali
tate bine precizată, cu para
metri clari. De aceea posibila 
ripostă : nu găsim dramaturgi 
de calitatea poeților și proza
torilor — trădează vicii de con- 
cenție și metodă.

Se așteaptă deci o racordare 
a mijloacelor de promovare a 
literaturii dramatice. Teatrele, 
editurile, revistele pnt provoca 
acea afluență de energii, acea 
acumulare de experiență, care 
va îngădui și dezbaterile cri
tice, din care gustul public si 
istoria literară vor reține valo
rile maiore Fără o experiență 
colectivă — un volum de în
cercări, succese și eșecuri — 
fără o susținută „curiozitate" 
publică, se așteaptă zadarnic o 
mare personalitate artistică.
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,, CARTEA 
SPORTIVĂ"

ECOURI • ECOURI
...Un almanah al sporturilor

O carte, așteptată cu interes „World 
Cupp 66“ a apărut recent și a dispărut, 
în numai cîteva ore, din vitrinele 
librăriilor. De bună seamă va mai fi 
nevoie de un al doilea tiraj ca să mulțu
mească pe amatorii de literatură sporti
vă. Și nu este prima carte sportivă care 
a avut o viață atît de scurtă în librării. 
Bineînțeles, am vrea să nU fie nici 
ultima, căci asemenea cărți de... viață 
scurtă în librării își găsesc locul meri
tat în bibliotecile noastre. Dispariția 
deloc misterioasă a unor cărți sportive 
își are explicația în modul în care este 
abordată de autori viața atît de intere
santă a stadioanelor. Așa cum sugera 
majoritatea participanților la masa 
rotundă a „Scînteii tineretului", în 
planul editurii de specialitate trebuie 
să-și facă loc lucrări cu o tematică 
mai atractivă, mai bogată în conținut, 
atît pe planul specialității, cît și al 
beletristicii preferată deopotrivă de 
sportivii consacrați, sau începători, cît 
și de simpli spectatori.

Oricine, cred eu, ar citi cu plăcere 
note de călătorie ale sportivilor noștri, 
mai ales ale celor care au participat la

Nu o nouă „masă 
rotundă**, ci cărți.» 
pe masa librăriilor

In activitatea mea mă o- 
cup de sectorul de documen
tare din cadrul cabinetului 
metodic al Consiliului regional 
Brașov al U.C.F.S. : deci, fiind 
un om oarecum avizat, pot să 
vă spun cu adevărat cît de 
utile sînt cărțile de metodică 
pe care nu le găsim pentru că 
nu sînt; cîte eforturi facem ca 
să suplinim golul lucrărilor de 
istorie sportivă, cît de puține 
cărți de beletristică sportivă 
există și cît de necesare sînt. 
Aș vrea, de aceea, să fac unele 
propuneri în funcție de nece
sitățile cele mai stringente. 
Mai întîi trebuie pornit de la 
faptul real al recunoașterii, fă
ră reticență, că nu avem cărți 
de istorie a sporturilor, de is
torie a sportului românesc. Și 
putem să avem. Mă gîndesc, 
de exemplu, la lucrarea „Pa- 
lestrlca" rod a 34 de ani de 
muncă a profesorului K. Kiri- 
țescu. Cărțile despre jocurile 
olimpice de vară, vor trebui 
sporite cu altele despre J. O. 
de iarnă.

In metodică, temele sînt in
finite. Așteptăm mai de mult 
cele patru cărți ale „calităților 
fizice" fără care nu se poate 
vorbi de metode modeme sau 
de dinamica efortului. Trebuie 
dusă cu multă convingere, 
munca de atragere a antreno
rilor, care știu mult, dar care 
se urnesc foarte greu la scris, 
să-i stimulăm în efortul ela
borării unor asemenea lucrări.

Dintre științele ajutătoare 
sportului s-a publicat, recent, 
o carte de biochimie. Dar ne 
lipsește în schimb una de 
biomecanică scrisă într-un stil 
inteligibil pentru cei care vor 
cu adevărat să o înțeleagă și 
să-i aplice, în practica muncii 
sportive, legile. Credem că și 
pregătirea copiilor și juniorilor, 
sub aspect metodic și medical, 
e o temă insuficient explorată. 
Foarte săracă este încă litera
tura cîtorva sporturi, în care 
totuși noi avem sau vom avea 
un cuvînt de spus : tenisul de 
masă, cel de cîmp, luptele, 
schiul etc.

Deși s-a mai spus, reiau și 
eu ideea beletristicii sportive: 
ne lipsesc cărțile biografice. 
Recent l-am convins pe Moina 
să o scrie pe a lui. Lipsesc 
notele de călătorie sportivă. 
I. Kunst-Ghermănescu, Gh. 
Zîmbreșteanu, V. Popescu și 
alții ar putea-o face foarte 
bine. Lipsesc romanele sporti
ve scrise chiar de către spor
tivii înșiși. Personal am pro
pus editurii U.C.F.S. o „An
tologie a munților', iar un 
coleg de sport, A. Stavros, are 
de mult o minunată carte, de 
povestiri vînătorești cu peisaj , 
și iz sportiv. Se vorbește chiar 
prea des despre valoarea este
tică a sportului dar lucrarea 
lui Baruțu Arghezi „Sportul și 
plastica" tot n-a apărut. 
„Cartea pentru antrenori" a 
lui Dumitru Colibași și „în
semnările" despre educația fi
zică a profesorului Virgil Ra
sată sînt de asemenea aștepta
te. Și credem că este timpul 
să reflectăm serios, pentru bi
nele întregii noastre mișcări de 
cultură fizică și sport, la o en- . 
ciclopedie sportivă. Așteptăm 
în curînd nu o nouă „masă 
rotundă" despre cartea spor
tivă, ci cărți sportive cît mai 
multe și valoroase pe... masa 
librăriilor.

Prof. VIRGIL LUDU
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ACTUALITATEA
olimpiade, la diferite campionate mon
diale sau europene. Știu, de altfel, că 
foarte mulți dintre sportivii noștri au 
obiceiul ca Ia marile confruntări să-și 
însemne diferite observații personale. 
Cît de interesant ar fi, de pildă, să citim 
însemnările lui Ion Tiriac sau ale 
Iolandei Balaș, Aurel Vernescu sau Lia 
Manoliu. Oricînd ar fi oportună apari
ția unei culegeri de articole : „Din tai
nele măiestriei sportive", semnate de 
antrenori și sportivi cu experiență care 
împreună au colaborat la reușita unor 
mari performanțe. Și cîte alte lucruri 
interesante din sport rămîn necunoscu
te marelui public. Am auzit, de cîteva 
ori, făcîndu-se editurii propunerea scoa
terii unui almanah al sporturilor. Dar 
editura ascultă, promite și... cam atît. 
E cazul, mi se pare mie, c-ar trebui 
cercetat atent de ce Editura U.C.F.S., 
nu se află în pas cu instituțiile similare 
de la noi care au reușit în ultima vreme 
să apropie de carte un cerc din ce în 
ce mai mare de prieteni.

ALEX. SPIRIDON 
maestru al sportului

Eroii — oamenii

stadioanelor
Cum a ajuna Ptrcălab „vede

ta" numărul unu a fotbalului în 
țara noastră ? Dar Iolanda Ba
laș, campioană mondială la să
ritura in înălțime ? Iată două 
din numeroasele întrebări la 
care tineretul, elevii liceelor, al 
școlilor tehnice nu au găsit încă 
un răspuns faptic. Toți vor să 
citească, să știe și să învețe din 
experiența, viața și activitatea 
sportivilor talentați, vor să vadă 
cum au reușit ei să ajungă la 
performanțe mondiale și, mai 
mult, cum au împletit armonios 
și strălucit, sportul eu studiul 
sau viața de familie.

Mulți tineri din licee se miră 
și se întreabă dacă marii spor
tivi întîmpină în cariera lor u- 
nele greutăți. Aceasta pentru că 
el știu că, de cele mai multe ori, 
principalii adversari se află în 
familie, că tatăl sau mama i-au 
certat de nenumărate ori cînd 
au venit „înădușiți" de la fotbal 
sau de la handbal. De multe ori 
știu că părinții îi opresc de la 
jocurile sportive fără să știe sau 
să înțeleagă că acestea se dis
pută în mod organizat, sub con
ducerea unui profesor de educa
ție fizică și că sportul în gene
ral are un rol covîrșitor în dez
voltarea fizică și morală armoni
oasă a tînărului, că nu stânje
nește învățătura atunci cînd îl 
practici rațional, ci dimpotrivă, 
e un stimulent, un tonic pentru 
studiu. Iată de ce este necesară 
o carte prin care un profesor, 
un doctor sau mai mulți și-ar 
putea exprima opiniile arătînd 
cît de necesară este educația fi
zică și jocul sportiv în viața ti
neretului, nu numai a celui șco
lar, ci de toate categoriile.

Cît despre „Cartea sportivă" 
artistică, avînd în centrul poves
tirii un personaj, un sportiv sau 
o echipă, problema s-ar putea 
rezolva în alt mod. Oare Aurel 
Vernescu ar refuza să ne spună, 
într-un mod mai mult sau mai 
puțin artistic, după posibilități, 
întâmplările din cariera lui spor
tivă pe care un publicist talentat 
să le redacteze ? Nu cred acest 
lucru. Personaje de seama lui 
se găsesc, numai să le căutăm și 
să le îndemnăm a pune mina 
pe condei. Poate că neavînd 
prea mult timp să scrie, ei ar 
propune realizarea unei cărți 
care să conțină mal multe po
vestiri, ale mai multor sportivi 
talentați.

Masa rotundă a „Scînteii tine
retului", condusă de scriitorul 
Constantin Chiriță, a provocat 
un viu interes în rîndurile ele
vilor. Personal cred că, în curînd 
vor apare cărți cu teme sportive 
care să răspundă marelui inte
res pe care-1 prezintă tineretul 
pentru asemenea lucrări. De 
abia le așteptăm să apară în li
brării pentru ca odată citite, să 
le povestim în familie, în cercu
rile de prieteni, să le dazbatem 
în cadrul unor simpozioane, ast
fel îneît fiecare erou al lor să 
devină un prieten apropiat, un 
model de viață, un exemplu viu 
pentru aceia care fac primii pași 
pe gazonul verde, pe zgura roșie 
a pistei ori pe podelele sălilor 
de sport.

CONSTANTIN DUȚULESCU 
elev, clasa a Xl-a Liceul nr. 2,

Cîmpulung Muscel

...Și pedagogia 

educației fizice

Pornind de la „catalogul" lu
crărilor tehnice de specialitate 
cît și de la titlurile literaturii 
beletristice, dezbaterile la „masa 
rotundă", a redacției, au eviden
țiat, pe bună dreptate, neajun
surile (mă refer la tematică și 
tiraj) acestei literaturi. Noi 
cei care abia am părăsit băncile 
I.C.F.-ului, am simțit necesita
tea punerii în discuție a unei 
astfel de teme ;i vedem in 
aceasta un prilej fericit de a ne 
spune părerea, Contactul nemij
locit cu practica muncii din 
școli și cluburile sportive școla
re, ridică probleme complexe 
legate de pedagogia și teoria 
antrenamentului sportiv, stâmu- 
lind cadrele didactice de educa
ție fizică spre studiu și cerce
tare, spre aprofundarea cunoștin
țelor dobîndite în facultate. Nu 
este o noutate pentru nimeni, că 
tânărul profesor de educație fizică 
găsește in standurile librăriilor 
un număr insuficient de lucrări 
ce țin de pedagogia educației 
fizice, de teoria și metodica pre
dării atletismului, a jocurilor 
sportive sau gimnasticii în școală, 
deosebit de căutate, de necesare, 
și care ridică neîncetat noi 
aspecte.

Ar trebui să găsim în librării 
lucrări referitoare la metodele 
moderne de antrenament (inter
vale, circuit, izometrie sau va
riante combinate) legate de parti
cularitățile morfologice și func
ționale ale vîrstei școlare.

Noi, profesorii de educație 
fizică, sîntem conștienți de fap

tul că procesul instructiv-edu- 
cativ trebuie să se desfășoare în 
raport cu cerințele actuale dic
tate de dezvoltarea școlii româ
nești în condițiile favorabile crea
te de ritmurile socialismului, că 
avem responsabilitatea să ne 
ocupăm, și nu oricum, de creș
terea tinerei generații. Ca să 
realizăm aceasta, pregătirea de 
specialitate dobîndită în institut 
se cere aprofundată și îmbogă
țită, lucru posibil numai în cazul 
cînd dispui de cărți și reviste 
de specialitate care să-ți mijlo
cească un studiu și o cercetare 
temeinică, o verificare practică 
a unei metode sau alta. De 
aceea, socotesc eu, Editura 
U.C.F.S., trebuie să aibă în ve
dere publicarea unor astfel de 
lucrări destinate cadrelor didac
tice de diferite grade. Studiul 
acestora și aplicarea lor în munca 
pedagogică a educației fizice au 
repercusiuni directe pe de o parte 
în gradul de sănătate și corecta 
dezvoltare fizică a copiilor de 
școală, iar pe de altă parte, în 
perfecționarea calificării noastre 
profesionale. Noi, tinerii profe
sori avem convingerea că din 
diversitatea de direcții către 
care se orientează astăzi tema
tica literaturii, a cărții sportive, 
cea legată de procesul pedagogic 
și perfecționarea cadrelor didac
tice de educație fizică trebuie să 
stea în atenția editurii.

Prof. LUCIAN GLIȘCA
Școala sportivă experimentală 

„Viitorul" București

După vizita făcută 
în Republica Federa
lă a Germaniei, pen
tru schimb de expe
riență și documenta
re în probleme de 
cercetare științifică, 
delegația Consiliului 
Național al Cercetă
rii Științifice, con
dusă de dr. ing. Va- 
sile Chiriță, vicepre
ședinte al Consiliu
lui, s-a înapoiat joi 
în Capitală.

DEVA (de Ia cores
pondentul nostru)

Zilele acestea co
mitetul U.T.C. al o- 
rașului regional Pe- 
troșeni a organizat 
la noua casă de cul
tură din oraș o în
tâlnire între elevii 
școlilor profesionale 
și ai liceelor dib Pe< 
troșeni și dramatur
gul Mihail Davido- 
glu, care le-a vorbit 
acestora despre viața 
minerilor oglindită în 
literatura din trecut 
și de azi.

Au participat peste 
800 de tineri.

A apărut:
TÎNĂRUL LENINIST

nr. 1 ianuarie 1967
DIN SUMAR :

• Plenara C.C. al U.T.C.
• Să mobilizăm toate forțele tine

retului din industrie și agricultură la 
realizarea planului de stat pe anul 
1967 (PE MARGINEA LUCRĂRILOR 
PLENAREI C.C. AL U.T.C. DIN 16 
IANUARIE 1967).

• Să ridicăm întreaga activitate 
politico-ideologică la nivelul, cerințe
lor actuale ! (PE MARGINEA RECO
MANDĂRILOR BIROULUI C.C. AL 
U.T.C. CU PRIVIRE LA DESFĂȘU
RAREA MUNCII POLITICO-IDEO- 
LOGICE IN RÎNDUL TINERETU
LUI)

• Adunarea generală — școală 
a educației comuniste.

• Acțiuni politico-educative pen
tru toți tinerii.

• începuturile mișcării democra
tice din România. Crearea U.T.C.

întâlniri asemănă
toare pe aceeași 
temă au mai avut

loc apoi și la Lupeni, 
unde au participat 
peste 600 de tineri.

1 500 de elevi ai complexu
lui școlar al M.I.U. servesc 
zilnic masa în această 

cantină

SPORT
• Astăzi după-amiază pe pati

noarul artificial „23 August" 
din Capitală se desfășoară pri
mele meciuri din cadrul tradi
ționalei competiții internaționa
le de hochei pe gheață „Cupa 
orașului București". La actuala 
ediție participă reprezentativa 
Poloniei, selecționata orașului 
Novosibirsk, București „A" și 
București „B“.

Programul primei zile este 
următorul : ora 17 : București 
„A" — București „B“ ; ora 19 : 
Polonia — Novosibirsk.

• Turneul internațional de 
tenis de masă de la Moscova a 
continuat cu desfășurarea sfer
turilor de finală și a semifina
lelor probelor individuale. La 
simplu bărbați jucătorul român 
Dorin Giurgiucă s-a calificat 
pentru finală, după ce a învins 
cu 3—0 pe Strelnikov (U.R.S.S.) 
și cu 3—1 pe Berzsoi (Ungaria). 
Celălalt finalist este sportivul 
sovietic Anatoli Amelin, care în 
semifinală l-a eliminat pe Stanek 
(Cehoslovacia) cu 3—1.

In turneul feminin, Maria A- 
lexandru a pierdut cu 0—3 în 
sferturi de finală în fața jucă
toarei sovietice Zoia Rudnova, 
care va juca în finală cu Gabri
ele Geisler (R. D. Germană).

Rezultate înregistrate în pro
bele de dublu (semifinale) : du
blu femei : Maria Alexandru, 
Eleonora Mihalca (România) — 
Cristensen, Henriksen (Dane
marca) 3—0 ; Rudnova, Grinberg 
(U.R.S.S.) — Vasilieva, Kosiaki- 
na (U.R.8.S.) 3—1 ; dublu băr
bați : Cobîrzan (România), Ber
zsoi (Ungaria) — Strelnikov, 
Eglitis (U.R.S.S.) 3—1 ; Stanek, 
Miko (Cehoslovacia) — Sarho- 
ian, Vartanian (U.R.S.S.) 3—2 ;
dublu mixt : Miko, Luzova 
(Cehoslovaoia) — Giurgiucă, A- 
lexandru (România) 3—0 ; Sar- 
hoian, Pogosova (U.R.S.S.) —
Gomoșkov, Grinberg (U.R.S.S.) 
3—2.

SFĂTUI CIOPLITORILOR l\ LEMN
O sută de oameni ascultă cu 

neclintire, într-o sală a Caj?i 
de cultură din Baia Mare, 
cuvinte spuse de un altul des
pre ei. O sută de meșteri 
populari din toate colțurile 
Maramureșului s-au adunat 
acum la un loc și îl ascultă 
vorbind pe cel mai meșter 
dintre ei, pe Vida Geza.

Apoi se ridică unul cîte 
unul și încep să vorbească și 
ei. Iar vorbele lor aduc în a- 
ceastă sală înțelepciunea de 
veacuri a omului din popor și 
modestia firească atunci cînd 
amintesc despre arta cioplitu
lui, arta lor, de-a lungul tim
pului. „Apoi în cei 45 de ani 
de cînd lucrez la viori din 
lemn, spune cunoscbtul ciopli
tor Florian Petre din Preluca, 
pot să spun c-o fo multe. Nu 
le-am notat". „In tăt Maramu- 
rășuista întâlnești porți făcute 
de mina mea, adaugă și meș
terul Gheorghe Borodi de la 
Vad. Acum m-am gîndit să 
fac și pentru mine una mare 
și frumoasă. Veniți s-o ve
deți".

Gheorgh» Lăuran de la Ardu- 
sat s-a ridicat și el și și-a ară
tat bucuria că vede și alți

meșteri ca el din regiune, că 
are astfel prilejul să-i cunoas
că și să mai învețe ceva de 
la ei. Iar Gheorghe Moiș din 
Moișenii Oașului l-a comple
tat : „Sînt și eu un meșter 
după știința mea și sînt mai 
tânăr decît alții. Dar cunosc 
destul de bine și lucrurile 
vechi. $i cred că și lucrurile a- 
cestea, cele vechi, trebuie să 
le cunoaștem cît mai bine".

„Oamenii de aici, din Ma
ramureș, stăpînesc din hătrîni 
lemnul și îi dau forme ca și 
meșterul Manole pietrei și ni
sipului" — spunea Vida Geza. 
E un obicei care s-a născut 
dintr-o firească nevoie ă omu
lui de a-șt crea obiectele ne
cesare gospodăriei și dintr-o 
tot atât de firească pornire 
ca obiectele acestea să 
fie și frumoase, să aibă și o 
altă valoare decît cea utilita
ră". Simțul frumosului l-a în
soțit dintotdeauna și pretutin
deni pe omul din popor: nu 
numai în dome sau balade, ci 
și în obiceiurile șl datinile 
sale, precum și în lucrurile ie
șite din mina sa. Așa se face 
că acum pot fi puse alături 
cele mai diferite obiecte de

lemn: lingurile păcurarilor 
lăpușeni lingă lăzile de zestre 
ale oșenilor, bite pitoresc în
crustate lingă tulnice, instru
mentele muzicale alături de 
vestitele porți, arcuite primi
tor — într-o vecinătate care 
este departe de a cuprinde to
tul. O asemenea alăturare, bo
gată și multicoloră, ar da naș
tere nu unui muzeu, ci unui 
adevărat tezaur: un tezaur al 
dantelăriilor în lemn. O ase
menea vastă expoziție este în 
prezent în intenția organiza
torilor, iar cei o sută de meș
teri populari s-au angajat să 
o susțină prin creațiile lot, 
prin rodul mîinilor lor neobo
site.

Consfătuirea a subliniat de 
aceea necesitatea continuării 
unei atît de prețioase arte, a 
creșterii altor meșteri la fel de 
pricepuți, recrutați din rîndul 
tinerilor, care să fie inițiați în 
tainele meșteșugului în cadrul 
unor „cercuri ale cioplitorilor 
în lemn" — așa cum există 
deja unul, pe lingă căminul 
cultural din comuna Vad.

M. DUMITRU

DACII — cinemascop — 
rulează la Patria (orele 9; 
11,30; 14; 16,30; 19; 21,15), Lu
ceafărul (orele 9; 11,15; 13,30; 
16,15; 18,45; 21), București (o- 
rele 9; 11,15; 13,30; 16,15;
18,45; 21).

OGLINDA CU DOUĂ FETE 
rulează la Capitol (orele 9,30; 
13,15; 15,15; .18; 20,45), Miorița 
(orele 9,15; 11,30; 13,45; 16,15; 
18,30; 20,45), Floreasca (orele 
9; 11,15; 13,30; 16,30).

INSPECTORUL DE POLIȚIE 
rulează la Republica (orele 
9,45; 12; 14,15; 16,30; 18,45;
21).

NU SlNT DEMN DE TINE 
rulează la Festival (orele 
8,30; 11; 13,30; 16; 18,30; 21), 
Excelsior (orele 9,30; 11,45; 
14; 16,15; 18,45; 21), Melodia 
(orele 8,45; 11,15; 13,45; 16,15; 
18,45; 21), Flamura (orele 8,45; 
11; 13,15; 15,30; 18; 20,30).

FIDELITATE
rulează la Union (orele 15; 
17,15; 20).

MONDO CANE
rulează la Doina (orele 11,30; 
16; 19,30). PROGRAM PEN
TRU COPII DIMINEAȚA 
(ORA 9); Tomis (orele 9; 
12,15; 16,15: 19,30), Progresul 
(orele 15.30: 19).

ZBOARĂ COCORII 
rulează la CINEMATECĂ 
(orele 10; 12; 14).

ALO, JAPONIA ; IDEAL 
rulează la Timpuri Noi (orele 
9; 11.45; 14; 16.15; 18,30; 20.45).

LUMEA MINUNATA A FRA
ȚILOR GRIMM — cinemascop 

rulează la Giuleștl (orele 15; 
17,45; 20,30), Popular (orele 
15.30; 18; 20,30), (duminică 
ora 10,30).

CEI ȘAPTE DIN TEBA — cine
mascop —

rulează la înfrățirea (orele 
14; 16; 18,20).

PRIMUL AN DE CĂSNICIE 
rulează la Dacia (orele 8,45—- 
21 în continuare).

CARTEA DE LA
SAN MICHELE

rulează Ia Buzești (orele
15,30; 18; 20,30),

OLANDEZUL ZBURĂTOR
rulează Ia Grlvita (orele 9; 
11.15; 13.30; 15,45: 18,15; 20,45); 
Rahova (orele 15,30; 18; 20,30). 
Victoria (orele 18; 20,30).

Au sosit noutăți ? (imagine dintr-o librărie din Alba Iulia)

UN MARTOR IN ORAȘ 

rulează la Bucegi (orele 9;
11,15; 13,30; 16; 18,15; 20,30),
Gloria (orele 9,15; 11.30; 13,45;
16; 18,15; 20.30).

ÎN GENUNCHI MĂ ÎNTORC 
LA TINE

rulează la Unirea (orele 
15,30; 18: 20.30).

HAI. FRANȚA !
rulează Ia Vitan (orele 15,30; 
18; 20,15).

CERUL ȘI IADUL
rulează la Arta (orele 9; 
11,15; 13,30; 15,45; 18,15; 20,30). 
Aurora (orele 18; 20,30).

NEVESTE PERICULOASE
rulează la Munca (orele 16; 
18,15; 20,30).

ÎNDRĂZNEȚUL PARDAILLAN 
— cinemascop —

rulează la Flacăra (orele 
15.30; 18; 20,30).

(Urmare din pag. I) 
tificările. Unele dintre ele au 
acoperire, fără a constitui însă 
o fatalitate.

Tovarășul Ion Ciovică — di
rectorul adjunct.al fabricii, a- 
firma că materia primă (ar
gila extrasă la Suncuiuș, reg. 
Crișana) conține uneori prea 
mult fier (pînă la 8 la sută), 
deși procentul admis este de 
numai 2 la sută. Dar de ce 
nu se întreprind acele măsuri 
utile care să nu permită decît 
expedierea de argilă cores
punzătoare ?

Și o altă justificare : func
ționarea defectuoasă a utila
jelor. Că unele dintre ele nu 
funcționează sau funcționează 
greoi și se defectează des este 
adevărat. Dar nu mai puțin 
adevărat este și faptul că nu 
s-a manifestat interes pentru 
punerea lor normală în func
țiune, pentru înlocuirea celor 
necorespunzătoare, înregis- 
trîndu-se concomitent abateri 
grave de la procesul tehnolo
gic. Arderea cărămizilor, de 
pildă, se face ori insuficient, 
ori prea tare, ceea ce provoacă 
deformarea lor; vagoneții 
sînt introduși direct în cuptor, 
fără uscare, manipularea că
rămizilor nu se face cu atenție, 
nu se respectă granulația pre
scrisă. Combinatul siderurgic 
din Hunedoara care folosește 
cărămizile refractare la oalele 
de turnare de 200 tone de la 
oțelăria Siemens Martin nr. 
2, la rinele de evacuare a oțe
lului etc, reclamă — pe bună 
dreptate — că în unele cără
mizi se găsesc bucăți de metal 
sau șuruburi care, în con
tact cu oțelul lichid, se topesc

„Justificările de nisip" nu scuză calitatea 
neenrespunzătoare a produselor refractare

— ceea ce poate duce la per
forarea cărămizii și a oalei. 
Tovarășii de la Alba Iulia cu
nosc foarte bine aceste lucruri. 
Inginerul Bujor Roșea — șeful 
serviciului producției — ne a- 
rată că aceste incluziuni me
talice provin de la morile cu 
bile sau de la amestecătoare.

— Fenomenul poate fi to
tuși evitat, ne spune tot dînsul. 
în prezent la amestecătoare se 
montează separatori electro
magnetici care vor reține toate 
corpurile metalice.

Deci, există, totuși o posi
bilitate...

Ne-am interesat de fixarea 
în timp a acestui „prezent". 
Separatorii, fabricați la „In
dependența" Sibiu, de-abia 
acum urmează să fie omolo
gați de către Ministerul In
dustriei Construcțiilor de 
Mașini. Livrarea lor se va 
face numai pe la sfîrșitul a- 
cestui an. (! ?)

Dar, alături de conducerea 
fabricii și forul tutelar, sînt 
răspunzătoare de calitatea 
slabă a produselor și unele în
treprinderi din țară care nu 
s-au achitat de sarcinile pe 
care le-au avut în punerea la 
punct a procesului tehnologic, 
întreprinderea de Construcții 
Industriale și Montaj Brașov 
nu a terminat nici pînă acum 
laboratorul central (planificat 
a intra în funcțiune în august, 
anul trecut) și după ritmul în 
care se lucrează el nu va fi

terminat nici în viitorul apro
piat, ceea ce împiedică efec
tuarea unor analize de labo
rator variate și suficiente; 
iIPROMET București a proiec
tat și a asimilat greșit unele 
utilaje (amestecătoarele, do
zatoarele, granulatoarele, si
tele vibratoare etc.) fără să 
le studieze și să le experi
menteze îndeajuns. Balanțele 
BAR — spre exemplu — sînt 
destinate cîntăririi cerealelor. 
Ele nu pot funcționa într-un 
mediu cu praf. Or, aici, orice 
măsuri s-ar lua, praful nu 
poate fi complet înlăturat. Ar
ticulațiile balanțelor se blo
chează, cîntărirea argilei și 
a șamotei nu se mai face cum 
trebuie, ceea ce duce la ne- 
respectarea granulometriei 
prescrise, la creșterea porozi- 
tății, la apariția fisurilor și 
crăpăturilor.

Ni se dau asigurări că în 
viitor vor fi schimbate. Foarte 
bine ! De ce au fost însă ținute 
aici aproape doi ani, timp în 
care^s-au rebutat mii de tone 
de cărămizi, deși de la început 
s-a văzut că ele nu funcțio
nează ? Cine suportă efectele 
acestei nepăsări ?

Să mai dăm încă un exem
plu : Uzinele 23 August din 
București nu au livrat toate 
presele automate contractate, 
deși trebuia să facă acest lu
cru pînă în iunie 1966. Tova
rășii din conducerea acestei 
uzine caută să amîne termenul

de livrare pînă prin septem
brie sau chiar mai mult. Și a- 
ceasta, în condițiile cînd din 
cauza nelivrării- preselor fa
brica lucrează cu numai 72 
la sută din capacitate-.

Problema calității cărămizi
lor refractare mai are încă un 
aspect la fel de important. 
Oțelarii hunedoreni spun că 
chiar cînd ele corespund 
STAS 1580—65 sînt totuși ne
corespunzătoare pentru folosi
rea lor intensivă. Și iată de 
ce. Capacitatea de producție a 
oțelăriei depinde în mare mă
sură de durabilitatea oalelor 
de turnare care la rîndul ei, 
este determinată de durabili
tatea cărămizilor refractare 
folosite. Siderurgiștli au pre
tenția ca o oală să reziste la 
cel puțin 12—13 turnări. Anul 
trecut durabilitatea cărămizi
lor provenite de la Alba Iu
lia a fost însă numai de 7,3 
turnări la calitatea RB-71 și 
de 10,8 turnări la calitatea 
RCA-75. Faptul are reper
cusiuni imediate asupra ca
lității oțelului : cu cît durabi
litatea cărămizii este mai 
mică, în oțel pătrunde o can
titate mai mare de incluziuni 
nemetalice care îi influen
țează în mod negativ proprie
tățile fizico-mecanice.

Cărămida normală folosită 
la înzidirea rinelor se uzează 
aproape complet la o singură 
șarjă. Starea este cu atît mai 
gravă cu cît la OSM nr. 1 se

elaborează oțeluri cu prescrip
ții de puritate unde conținutul 
de incluziuni nemetalice tre
buie să fie cît mai mic posi
bil.

La C. S. Hunedoara s-a afir
mat că STAS 1580—65, ela
borat de Ministerul Industriei 
Metalurgice, este prea indul
gent cu calitatea refractarelor 
pentru că la calitățile obiș
nuite el nici nu limitează con
ținutul de oxid feric și de tri- 
oxid de aluminiu, admițind 
totodată porozitatea prea ri
dicată (18 la sută), față de nu
mai 12 Ia sută cît ar trebui 
să fie valoarea ei maximă.

Să recapitulăm. După cum 
se vede, la o analiză atentă, 
temeiul „justificărilor" este 
de... nisip. De cantitatea mare 
a rebuturilor, de calitatea 
slabă a cărămizilor refractare 
care se răsfrînge apoi și în 
calitatea oțelului produs la 
Hunedoara, este răspunză
toare în primul rînd conduce
rea fabricii care, nesprijinită 
îndeajuns de Ministerul In
dustriei Metalurgice, nu a 
luat la timp măsuri energice 
de înlăturare a deficiențelor 
apărute, tolerând aceste stări 
de lucruri care au dus la iro
sirea a cîtorva milioane de lei. 
Alături de. ea, numeroși alți 
factori, cei mai importanți 
fiind enumerați și de noi.

Este timpul ca la Fabrica de 
produse refractare din Alba 
Iulia, gospodarii acesteia să se 
dovedească mai puțin refrac
tari în adoptarea măsuri
lor menite să pună definitiv 
ordine pe traseul exigent al 
calității.



ZILNIC 0 Știri însem 
nări comentarii

• Știri însemnări com 
entarii 0 Știri însemnări

• David Ferrie și „dosarul Dallas1' • O

SINUCIDEREA"
DE LA NEW ORLEANS

verigă dintr-un lanf

Ziarul brazilian „Ultima 
Hora", informează că poli
ția statului Guanabara a in
terzis desfășurarea semina
rului studențesc cu tema 
„Reforma universitară", ac
țiunea fiind caracterizată 
ca „subversivă". In capitala 
Braziliei, arată ziarul, a fost 
arestat un grup de studenți.

Miercuri, la Universitatea 
din Rabat a fost declanșa
tă o grevă la chemarea U- 
niunii naționale a studenți
lor din Maroc.

Intr-un comunicat al or
ganizației amintite se pre
cizează că greva a fost de
clarată în semn de protest 
față de anchetarea în cursul 
săptămînii trecute de către 
serviciul de ordine și secu
ritate a mai multor studenți 
membri ai organizației.

• Martori care dispar in

David Ferrie, considerat de procurorul districtului Orleans, Jim 
Garrison, drept „o figură centrală" a anchetei pe care o între
prinde în prezent în legătură cu presupunerile privind existența 
unui complot care a dus Ia asasinarea președintelui Kennedy, a 
fost găsit miercuri mort în apartamentul său din New Orleans.

Autoritățile care încearcă să 
stabilească dacă este vorba de o 
crimă, sinucidere sau moarte na
turală, au anunțat că, potrivit 
rezultatelor primului examen me
dical, decesul ar fi survenit în 
urma ruperii unor vase sangvine 
în creier. Totuși, întrucît alături 
de victimă a fost găsită o scri
soare în care Ferrie menționa că 
intenționează să-și pună capăt zi
lelor, s-a ordonat o autopsie 
amănunțită.

Procurorul Garrison a declarat 
că „sinuciderea aparentă a lui 
Ferrie. pune capăt vieții unui

om care, după părerea mea, 
este unul din indivizii cei mai 
importanți. Dovezile obținute de 
biroul meu au confirmat că el 
era amestecat în evenimentele 
care au culminat cu asasinarea 
președintelui Kennedy". Procu
rorul a adăugat că intenționa 
tocmai să ordone arestarea lui 
Ferrie.

David Ferrie, proprietarul 
unui serviciu de avioane-taxi și 
detectiv particular, fusese ares
tat la puțin timp după asasina
rea președintelui Kennedy, dar 
a fost pus în libertate după ares
tarea lui Lee Harvey Oswald,

R. F. UNGARA, — Lucrări pe șantierul metroului din Buda
pesta

O.S.A.

Respingerea proiectului
argentinean

Participanții Ia conferin
ța miniștrilor afacerilor 
externe ai țârilor membre 
ale O.S.A., reunită în 
prezent la Buenos Aires, 
au respins, cu 11 voturi, 
contra 6 și 3 abțineri, pro
iectul argentinean de cre
are a unui Comitet militar 
permanent inter-american, 
cu sediul în S.U.A.

dor, Republica Dominicană, Cos
ta Rica, Uruguay, Chile, Haiti, 
Mexic, Guatemala, Peru și Co
lumbia) s-au pronunțat împotri
va lui în timp ce Argentina, Ni
caragua, Salvador, Honduras, 
Paraguay și Brazilia l-au aprobat. 
Delegațiile S.U.A., Panamei ț 
Boliviei s-au abținut de la vot.

serie

presupus al fostului pre- 
Ancheta stabilise că la

asasinul 
ședințe.
22 noiembrie 1963, el transpor
tase cu automobilul i.. 
Texas, unde a avut loc 
mai multe persoane. Numele lui 
figurează în mai multe rînduri în 
raportul comisiei Warren care a 
anchetat împrejurările asasina
tului de la Dallas. El fusese con
vocat din nou săptămîna trecu
tă pentru a fi interogat de pro
curorul Garrison care anunțase 
că va dovedi existența unui com
plot pus la cale în orașul New 
Orleans, în vederea asasinării 
președintelui Kennedy.

în momentul în care „dosarul 
Kennedy" pare să fi fost redes
chis ca urmare a ultimelor eve
nimente din orașul New Orleans, 
miercuri noaptea s-a anunțat că 
autoritățile judiciare din Pensa-

în statul 
criraa,

cola (Florida) au ordonat exhu
marea corpului lui Thomas Killam, 
mort în condiții suspecte la patru 
luni după asasinarea președinte
lui Kennedy, pentru a se proceda 
la o autopsie. Ordinul a fost dat 
în urma cererii lui Earl Killam, 
care a declarat ziarului „News 
Journal" că fratele său, care lo
cuia la Dallas în momentul asa
sinatului, a fugit în Florida pen
tru a se ascunde de „agenți" și 
„conspiratori" ce îl „hărțuiau". 
Decesul Iui Thomas Killam, la 
17 martie 1964, fusese provocat 
de tăieturi adinei la gît, după ce 
spărsese o fereastră. El fusese 
căsătorit cu o dansatoare care 
lucra în cabaretul lui Jack Ruby, 
asasinul lui Oswald. In momen
tul decesului, poliția a stabilit că 
Killam s-ar fi sinucis, dar me
dicul legist a afirmat că 
rănile provocate prin „căderea 
printr-o fereastră" s-au datorat 
unui accident. Earl Killam sus
ține acum că fratele lui a fost 
asasinat. „Cine a auzit vreodată 
ca un om să se sinucidă arun- 
cîndu-se printr-o fereastră în
chisă ?“ —• a declarat el.

După cum relatează agenția 
France Presse, moartea lui David 
Ferrie survine după dispariția 
în circumstanțe la fel de miste
rioase a mai multor persoane im
plicate în drama de la Dallas. 
James Koethe, ziarist la „Dallas 
Times Herald" și Bil Hunter de 
la „Long Island Beach Indepen-

dant Telegram" au fost uciși, 
după ce vizitaseră apartamentul 
lui Jack Ruby. Tom Howard, 
primul avocat al lui Ruby a mu
rit ca urmare a unei crize car
diace la 27 martie 1965, dar- 
prietenii lui au .afirmat că în 
zilele dinaintea morții sale „avu
sese o comportare stranie". Betty 
McDonald, dansatoare în cabare
tul lui Ruby, a fost găsită spîn- 
zurată într-o celulă a închisorii 
din Dallas. Domingo Benavides, 
șofer de camion, care înștiințase 
poliția de asasinarea agentului 
Tippit, ar fi scăpat unei încer
cări de asasinat în garajul unde 
lucra. El se ascunde în prezent, 
dar înlocuitorul lui în garaj — 
care îi seamănă — și fratele lui, 
au fost asasinați. Șoferul de 
taxi William Whaley care a afir
mat că a luat o persoană din 
apropierea locului asasinatului 
președintelui Kennedy, pe care a 
transportat-o în apropierea locu
inței lui Oswald, a fost ucis în
tr-un accident de circulație la 
Dallas. Lee Bowers, muncitor fe
roviar, care a declarat, la fel ca 
și un alt martor, că a văzut cum 
a fost tras un foc de armă în 
fața cortegiului prezidențial, a 
murit în urma unui accident 
straniu de automobil.

Numeroși observatori sînt de 
părere că ultimele evenimente 
vor duce, la noi anchete ce vor 
furniza probabil dezvăluiri inte
resante privind asasinatul ce a 
avut loc la 22 noiembrie 1963 la 
Dallas.

• LA ZAGREB se desfășoară 
reuniunea grupului de lucru 
„Pugwash" în problema securi
tății europene. Din Republica 
Socialistă România, la reuniune 
participă Vladimir Hanga, pro
fesor la Universitatea din Cluj. 
Participanții dezbat diferite pro
puneri privind reducerea perico
lului nuclear în Europa, îndeo
sebi crearea de zone fără arme 
nucleare din Scandinavia pînă 
în Balcani.

• LA LONDRA, a fost anun
țată o remaniere a „Cabinetului 
fantomă" conservator. De fapt, 
o singură personalitate nouă in
tră în cabinet. Este vorba de 
Robert Carr, care devine purtă
tor de cuvînt al opoziției în 
probleme sindicale. In rest, s-a 
procedat la o redistribuire a 
atribuțiilor unora din membrii 
Cabinetului.

membri, a dat publicității o de
clarație de solidaritate în care 
este subliniată hotărîrea federa
ției de a sprijini prin toate mij
loacele, inclusiv prin declararea 
unei greve generale, lupta 
vendicativă a institutorilor 
Quebec.

MANAGUA: SCOPUL

re- 
din

CONVORBIRILE
BROWN - RAPACKI

• ÎN CAPITALA Marii Bri
tanii, au avut loc convorbiri în
tre ministrul de externe britanic, 
George Brown, și ministrul afa
cerilor externe al Poloniei, 
Adam Rapacki, sosit la Londra 
într-o vizită oficială. Au fost 
abordate probleme privind secu
ritatea în Europa, situația 
Vietnam și altele.

• POTRIVIT ultimelor date 
oficiale publicate la Rio de Ja
neiro, inundațiile și alunecările 
de teren provocate de ploile to
rențiale din ultimele zile au 
provocat în statul Guanabara, 
moartea a 224 de persoane, iar 
peste 8 000 de persoane au ră
mas fără adăpost. Un număr de 
124 de cadavre au fost scoase de 
sub dărîmăturile unui bloc de 
locuințe care s-a prăbușit la Rio 
de Janeiro.

• ADUNAREA legislativă a 
provinciei canadiene Quebec, a 
adoptat o lege specială pentru 
a pune capăt grevei de șase săp- 
tămîni a învățătorilor din acea
stă provincie. în baza legii, în
vățătorii sînt lipsiți „temporar" 
de dreptul la grevă.

Hotărîrea Adunării legislative 
a provocat vii proteste. Federa
ția învățătorilor din Canada, cu- 
prinzînd peste 150 000 de

UNEI ACUZĂRI
• DUPĂ cum transmite agen

ția Prensa Latina, la Managua 
s-a anunțat că în închisoarea 
„La Aviacion" din capitala Ni- 
caraguei, se află întemnițate 
1300 persoane, acuzate de a fi 
participat la tulburările ce au 
avut Ioc la 22 ianuarie in acest 
oraș. Președintele Nicaraguei, 
Lorenzo Guerrero, a acuzat
miercuri mal mulți lideri ai 
opoziției întemnițați, că ar fi 
plănuit asasinarea generalului 
Anastasio „Tachito" Somoza, 
care urmează să fie instalat în 
curînd in funcția de președinte 
al țării. In cercurile politice din 
Managua, se subliniază că acu
zațiile președintelui privind un 
pretins 
Somoza, 
dreptul 
politici ai opoziției din țară, de 
a beneficia de o eventuală am
nistie.

Ne vorbește

Isenstein
11 zărisem la ora amurgului, în „portul sportivilor", 

scrutînd întinderile nesfîrșite ale Balticii. Figura leo- 
nina a omului cu plete albe și cu lavaliera în vînt, părea 
desprinsă dintr-un tablou de epocă, radiind o forță inte
rioară clocotitoare. De-a lungul promenadei mulți îl cu
noșteau ca pe un vechi prieten. Unii îl salutau cu respect, 
alții își șopteau doar unul altuia : „Uite-1 pe Isenstein !“.

După cum apreciază agenția 
REUTER, acest comitet ar pu
tea constitui primul pas pe 
drumul creării unei forțe ar
mate permanente în emisfera 
occidentală. Proiectul argenti
nean care fusese prezentat con
ferinței vinerea trecută, a susci
tat, de la început, numeroase 
obiecții din partea majorității ță
rilor latino-americane, care au 
văzut în el o încercare de a se 
atenta la principiile suveranității 
și neintervenției.

Miercuri, după opt ore de dez
bateri apreciate drept „furtunoa
se", Argentina a insistat ca pro
iectul să fie pus la vot. Un nu
măr de 11 țări (Venezuela, Ecua-

REZULTATELE
PARȚIALE ALE 

ALEGERILOR

Campania

Agenția FRANCE 
FRESSE a anunțat joi la 
amiază noi rezultate par
țiale ale alegerilor par. 
lamentare din India.

Partidul de guvernă
mînt, Congresul Na
țional Indian și-a a- 
sigurat majoritatea ab
solută în statele Madhya, 
Pradesh, Mysore, Hari- 
ana și Rajahstan.

electorală
din Franța

Campania electorală din Fran
ța a intrat în faza ei decisivă. 
Miercuri, au început la posturi
le de radio și televiziune emi
siunile de propagandă electora
lă rezervate conducătorilor prin
cipalelor formațiuni politice 
care participă la bătălia alege
rilor. Prima mare confruntare 
publică a actuslei campanii s-a 
desfășurat miercuri seara la 
Nevers între primul ministru 
Georges Pompidou șl Francois 
Mitterrand, liderul Federației 
stîngii democratice și socialiste. 
Cei doi vorbitori au expus pro
gramele respective și au purtat 
o discuție în contradictoriu asu- 
pr unctelor divergente.

Cu toate acestea, în capitala 
țării, partidul de extremă 
dreaptă Jan Sangh a smuls par
tidului de guvernămînt majo
ritatea în Adunarea Legislativă 
provincială și șase din cele 
șapte locuri ce revin capitalei 
în Camera populară a Parla
mentului Indiei.

Potrivit noilor cifre, în Adu
nările Legislative ale statelor 
indiene au fost atribuite 1 613 
locuri dintr-un total de 3 563. 
Din acestea, 773 au revenit par
tidului Congresul Național In
dian.

Joi la prînz, în Camera popu
lară a Parlamentului Indiei fu
seseră atribuite 51 de locuri, 
din cele 521 prevăzute. Parti
dului Congresul Național In
dian i-au revenit 33 de locuri 
iar partidului Jan Sangh — 16.

exhibițiile pur excentrice ale 
unor artiști care se vor origi
nali cu orice preț, o seamă de 
curente fals moderniste și la
mentabil confuze ce populează 
fraudulos lumea artei contem
porane sînt expresiea cea mai 
elocventă a unui haos spiritual, 
produs nemijlocit al atmosfe
rei defetiste, de blazare tota
lă, sub semnul „marii spaime". 
Nu este vorba de acele căutări 
meritorii de drumuri noi în 
artă, chiar dacă la început ele 
apar prea îndrăznețe. Mă re
fer concret la o serie de fabri
cate „artistice" care împînzesc 
numeroase expoziții în Europa 
occidentală și la noi în nord, 
dar mai ales în America. Mul
te din ele invocînd un așa-zis 
limbaj neconvențional se oferă 
ca simple compoziții haotice, 
menite să marcheze o tristă și 
totală lipsă de idei.

Seara la o recepție i-am fost 
prezentat marelui sculptor da
nez Harald Isenstein.

— România, țara marelui E- 
nescu ? L-am cunoscut. Da, da : 
l-am cunoscut, l-am admirat și 
l-am iubit pe George Enescu. 
Un mare muzician. Și un mare 
om ; ocupă un loc de cinste în 
galeria oamenilor de seamă pe 
care i-am sculptat...

Harald Isenstein își aminteș
te cu emoție de „concertele pa
riziene ale lui Enescu". Evo
că „arcușul lui fermecat, ba
gheta dirijorului de înaltă cla
să, măiestria pianistului sen
sibil, originalitatea cuceritoare 
a creațiilor lui componistice".

Oricine m-ar întreba — 
spune în continuare — ce re
prezintă Enescu pentru mine 
aș răspunde: „un român ge
nial de dimensiuni spirituale 
universale".

In bogata sa carieră, interlo
cutorul nostru a avut posibili
tatea să cunoască multe figuri 
reprezentative ale științei și 
culturii universale. Isenstein e- 
vocă aceste întîlniri

— Vă murturisesc că în de
cursul îndelungatei mele acti
vități de sculptor portretist am 
cunoscut multe din acele ex
traordinare capete de geniu, 
care au revoluționat gîndirea 
contemporană, deschizînd căi 
noi în fața umanității. Voi nu
mi doar pe doi dintre ei: Al
bert Einstein și Niels Bohr. 
Gîndirea logică și adîncul uma
nism al acestor titani ai spiri
tului era copleșitoare. I-am vă
zut, i-am cunoscut de aproa
pe. In timp ce lucram la bus- 
turile lor, îmi apăreau perma
nent într-o dublă ipostază: 
aceea de oameni geniali și de 
simpli muritori totodată. Fot 
spune însă că mai presus de 
orice m-a impresionat etica lor 
desăvîrșită, spiritul lor de 
înaltă răspundere față de ei 
înșiși și față de umanitate. 
Ireversibilitatea descoperirilor 
lor epocale, conștiința că este 
posibil ca în mina unor forțe 
iresponsabile, cuceririle știin
ței se pot transforma în ade
vărate calamități pentru ome
nire îi frămînta chinuitor pe 
Einstein și pe Bohr. Dar citi- 
ți-1 azi pe Russel, pe Bernal 
sau Pauling, toți sînt stăpîniți 
de aceeași îngrijorare care se 
răsfrînge în rîndurile marilor 
mulțimi ce populează planeta 
noastră sub forma unor temeri 
legitime în fața unui mare și 
real pericol.

— Considerați că această 
stare de spirit își găsește ex
presie și în arta contemporană?

— Fără îndoială, artistul a- 
devărat, pătruns de o profundă 
concepție umanistă și gata 
să-și închine talentul unor țe
luri nobile, se situează pe po
ziții înaintate, fiind conștient 
de răspunderile care îi revin 
ca om de cultură și ca simplu 
cetățean. Așa era Enescu în 
muzică, așa este Siqueiros în 
pictură, așa aș vrea să fiu și eu 
cunoscut de către contempora
nii mei și de posteritate. Ceea 
ce mă neliniștește ca artist este 
în prezent influența nefastă 
pe care o exercită asupra ar
tei „psihoza fricii" alimentată 
de pregătirile militare intense 
și de chemările la război, care 
se fac auzite într-o serie 
țări. Consider că, dincolo

*

Discuția se deplasează pe 
alt teren ; generația tînără.

— De aproape cinci decenii 
îmi împletesc activitatea ar
tistică neîntreruptă cu încer
cările de a fi un îndrumător 
neobosit al tinerilor pe drumul 
lor spre tainele artei. Cred că 
azi ceea ce are nevoie tinere
tul este tocmai conștiința răs
punderii față de sine însuși și 
față de colectivitate. Este foar
te greu de realizat un asemenea 
deziderat într-o lume bazată 
pe puterea banului, pe intere
se egoiste și pe războaie, dar 
nu este imposibil, de vreme ce 
există deja un exemplu atit de 
convingător : spiritul în care 
este educată tinăra generație 
în țările socialiste.

Nu sînt politician, ci doar 
un artist căruia nu-i poate fi 
indiferent cum și încotro evo
luează lucrurile în arena in
ternațională. Conștiința mă în
deamnă să reflectez alături de 
semenii mei asupra marilor 
probleme pe care viața însăși 
mi le pune în față. De mulți 
ani militez pentru o cunoaștere 
și apropiere între țări și între 
popoare, indiferent de regimul 
de care țin ele. Pot spune că 
sînt un călător fără prejude
căți și constant între Est și 
Vest. Harald Isenstein vă roa
gă să transmiteți, de aici de pe 
țărmul Mării Baltice, Româ
niei lui Enescu toată simpatia 
unui om de artă danez care 
n-a încetat să spere că o va 
vedea cu ochii într-o zi.

DIN INDIA D. TOPOR
colțișor 

bun pen-

des- 
mi- 
n-a 
Dar 

de
din Malta 
surprins, 
deosebire 
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au scopul de a nega 
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Școală din
Helsinki.

Schimbare de stăpîni
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CAROL ROMAN

Însemnări din Belgrad

noastră de a-i vedea 
ingineri invățind 

facultate ori institut 
proaspăta cunoștință

Universității din Bel- 
încercat să aflăm cîte 
acest domeniu vast, 
cele mai noi centre 
ale Belgradului se

R. P. D. COREEANA. — Imagi ne din atelierul de 
Uzinei de tractoare din Kyang.

f

Cînd l-am cunoscut pe Hvet- 
kovic Dragan, acesta mi s-a re
comandat intr-un chip ce mi s-a 
părut curios :

— ...student in anul I al Fa
cultății de electrotehnică din 
cadrul Universității din Bel
grad...

— Poate că la... Politehnică, 
vreți să spuneți...

— Nu... de la Universitate. 
Dar de ce nedumerirea ?

Abia după o cumpănă de cite
va secunde, înțelegînd probabil 
obișnuința 
pe viitorii 
strict la o 
politehnic, 
a ținut să ne suplbere oriee în
doială. Astfel, am aflat o parti
cularitate a organizării învăță- 
mintului superior din Iugosla
via : facultățile de profil ingine
resc țin de universitate.

Socotind interesant aspectul 
activității de tip științifico-ingi-

montaj al

neresc al 
grad, am 
ceva din 
Unul din 
științifice 
află in Universitate : este vorba 
de Institutul de fizică, ale cărui 
laboratoare permit cercetări de 
o deosebită valoare. Dintre pre
ocupări amintim cercetările cu 
caracter modern în domeniul 
plasmei, în fizica energiilor 
înalte etc. In fruntea Institutu
lui de fizică al Universității se 
află renumitul fizician prof. dr. 
I. Savici, eminent om de știință, 
specialist în domeniul fizicii și 
chimiei nucleare. O revistă ilus
trată pe care mi-a arătat-o un 
student prezintă prin interme
diul unor fotografii citeva dintre 
„secretele" activității științifice 
a profesorului Savici : cercetări 
pentru detectarea hidrogenului 
greu (deuteriul) în hidrogenul 
natural.

navală din 
Simonstown de lingă 
Capetown va rămîne 
doar pentru moment 
fără stăpîn. Englezii 
care o transformase
ră într-un punct 
strategic militar au 
hotărit să-și retragă 
comandantul șef al 
bazei și au dat ordin 
ultimei fregate să se 
pregătească pentru 
drum, în direcția An
gliei. Se pare că a- 
ceastă măsură face 
parte din programul 
Londrei de renunța
re la acele baze mi
litare care sint costi
sitoare și nu mai pre
zintă un interes mi
litar deosebit. Aceas
tă măsură care ur
mează la scurt inter
val celei in legătură 
cu proiectata 
ființare a bazei 
litare 
mai 
spre 
cazul

Simonstown are un 
aspect inedit. Simon
stown urmează să 
r&mînă punct strate
gic sub directa su
praveghere a autori
tăților de la Preto
ria, care conform 
unui acord încheiat 
încă în 1955 aveau 
drepturi egale asupra 
bazei (fără ca anga
jarea militară a unu
ia dintre parteneri 
să se răsfrîngă im
plicit și asupra ce
luilalt). Conducătorii 
Republicii sud A- 
fricane doresc să 
profite de retrage
rea Angliei. La con
vorbirile bilaterale 
care s-au purtat Ia 
Capetown s-a lăsat 
să se întrevadă po
sibilitatea acordării 
acestei baze... ameri
canilor care prețuiesc 
mai mult decît ori- 
cind- orice 
de pămint

tru decolarea bom
bardierelor lor. Au
toritățile sud-africa- 
ne vor avea, așadar, 
un partener mai dar
nic. Dar pentru ce 
au nevoie S.U.A. de 
o bază în Republica 
Sud Africană ? Răs
punsul este clar : 
împotriva țărilor li
bere din Africa este 
pregătită această 
bază strategică de 
către promotorii po
liticii de apartheid și 
de noii lor protec
tori.

Republica Sud-A- 
fricană a dat asigu
rări că vasele sub 
pavilion englez se 
vor bucura de ace
leași condiții ca și 
cele americane. Căci, 
să nu uităm, Vorster 
continuă să mizeze 
Și pe bunăvoința 
Londrei.

FINLANDA.

Un alt eminent om de știință 
ce face parte din conducerea a- 
celuiași institut este prof. dr. S. 
Ristici, care aflat în fruntea co
lectivului de lucru al laborato
rului de spectroscopie asigură 
pe alt „front" intensificarea cer
cetării științifice în Universita
te. Lucrări aflate în studiu : 
stabilirea unei metode originale 
care să permită analiza compozi
ției plasmei gazoase, punînd-o 
într-un cîmp magnetic. Pentru 
a avea o imagine și mai cuprin
zătoare a cercetării științifice 
în Universitate adăugăm și alte 
teme : aplicații moderne ale ul
trasunetelor, efectul Hali, lase
re etc.

Și totuși, Universitatea rămî- 
ne... universitate. Preocupărilor 
de tip ingineresc li se adaugă 
cele urmărind formarea cadre
lor de specialiști umaniști.
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